

COMMUNIQUÉ DE L'OFFICE INTERNATIONAL D'HYGIÈNE PUBLIQUE

N° 167.

Renseignements reçus du 14 au 20 janvier 1932.

Information received from January 14th to 20th, 1932.

Ce Communiqué contient les informations reçues par l'Office International d'Hygiène publique en exécution de la Convention sanitaire internationale de 1926, directement ou par l'intermédiaire des Bureaux suivants, agissant comme Bureaux régionaux pour l'application de cette Convention:

Bureau d'Extrême-Orient de l'Organisation d'hygiène de la Société des Nations, Singapour.
Bureau Sanitaire Panaméricain, Washington.
Bureau régional du Conseil sanitaire maritime et quarantenaire d'Égypte, Alexandrie.

I. — PREMIERS CAS (Articles 1^{er} et 2 de la Convention sanitaire internationale de 1926).

Afrique. — CANARIES (ILES): *peste* — selon une information télégraphique en date du 16 janvier, 8 cas *pulmonaires* et 5 décès se sont produits dans le quartier Argual de la ville de Los Llanos, île de Palma.

Un télégramme du 19 janvier annonce que les 3 cas restants sont décédés et qu'il n'y a pas eu de nouveaux cas. Des mesures sanitaires énergiques sont appliquées.

CONGO BELGE: *peste* — le 9 janvier, 1 cas à Bu, dans la Chefferie de Blukwa (région de l'Ituri). D'autres cas ont également été signalés dans la même région.

Asie. — SIAM: *choléra* — le 12 janvier, 1 cas à Bangkok.

Océanie. — INDES ORIENTALES NÉERLANDAISES: *peste* — du 10 au 16 janvier, 1 cas mortel à Sourabaya (île de Java).

II. — CAS NOUVEAUX DANS DES LOCALITÉS OÙ AUCUN CAS N'A ÉTÉ NOTIFIÉ DEPUIS AU MOINS TROIS SEMAINES (Articles 1^{er} et 2).

Afrique. — ÉGYPTÉ: *peste* — le 18 janvier, 1 cas à Alexandrie (le dernier cas de peste à Alexandrie remontait au 11 décembre 1931).

Asie. — INDE BRITANNIQUE: Provinces: du 3 au 9 janvier, districts signalés comme nouvellement atteints de: *peste* — North Arcot, Chittoor, Malabar (Madras), Bassein, Thaton (Birmanie), Budaon (Provinces Unies); *choléra* — néant; *variole* — Purnea (Bihar), Tharrawaddy, Kyaukse, Henzada

This Communiqué incorporates information supplied to the Office International d'Hygiène publique under the terms of the International Sanitary Convention, 1926, directly or through the following organisations, which act as regional Bureaux for the purposes of that Convention:

League of Nations Health Organisation Eastern Bureau, Singapore.
The Pan-American Sanitary Bureau, Washington.
The Regional Bureau of the Sanitary Maritime and Quarantine Board of Egypt, Alexandria.

I. — FIRST CASES (Articles 1 and 2 of the International Sanitary Convention of 1926).

Africa. — CANARY ISLANDS: *plague* — according to a telegraphic information dated January 16th, 8 *pulmonary* cases with 5 deaths occurred in the Argual section of the town of Los Llanos, island of Palma.

A telegram of January 19th states that the 3 remaining cases died and that no fresh case occurred there. Energetic sanitary measures have been applied.

BELGIAN CONGO: *plague* — January 9th, 1 case at Bu, in the chieftainship of Blukwa (Ituri district). Other cases have also been reported in the same district.

Asia. — SIAM: *cholera* — 1 case at Bangkok on January 12th.

Oceania. — NETHERLANDS EAST INDIES: *plague* — January 10th to 16th, 1 fatal case at Surabaya (island of Java).

II. — NEW CASES IN LOCALITIES WHERE NO CASE HAS BEEN REPORTED FOR THE LAST THREE WEEKS (Articles 1 and 2).

Africa. — EGYPT: *plague* — 1 case at Alexandria on January 18th (the last case of plague at Alexandria occurred on December 11th, 1931).

Asia. — BRITISH INDIA: Provinces: January 3rd to 9th, districts reported as newly infected: *plague* — North Arcot, Chittoor, Malabar (Madras), Bassein, Thaton (Burma), Budaon (United Provinces); *cholera* — nil; *smallpox* — Purnea (Bihar), Tharrawaddy, Kyaukse, Henzada (Burma), Chind-

(Birmanie), Chindwara (Provinces Centrales), Chanda (Berar), Moradabad (Provinces Unies), Sialkot, Jhelum, Jhang (Pendjab).

III. — MARCHÉ DES ÉPIDÉMIES (Article 4).

Afrique. — AFRIQUE OCCIDENTALE FRANÇAISE: du 21 au 31 décembre, *peste, fièvre jaune et variole* — néant (11-20 décembre, *peste* — 1 cas, 1 décès à Thiès).

ALGÉRIE: *typhus exanthématique* — du 3 au 9 janvier, 1 cas à Sétif (département de Constantine), 1 cas à Geryville (Territoires militaires du Sud) du 4 au 10 janvier (27 décembre-2 janvier, 3 cas dans le département de Constantine).

EGYPTE: *peste* — du 10 au 16 janvier, néant (3-9 janvier, 2 cas, 2 décès dans la province de Minieh; 1 cas, 1 décès dans celle de Keneh; 5 cas, 5 décès dans la province de Menoufieh, soit un total de 8 cas, 8 décès dans les provinces d'Égypte).

Typhus exanthématique — Provinces: du 27 décembre au 2 janvier, 11 cas, 2 décès (20-26 décembre, 8 cas, dont 7 dans la province de Beheira et 1 dans celle de Gharbieh).

MAROC: *typhus exanthématique* — du 3 au 9 janvier, 3 cas indigènes dans la Tribu des Aounat, Circonscription civile des Doukkala.

NYASSALAND: *variole* — du 1^{er} au 7 décembre, 91 cas, 1 décès (24-30 novembre, 222 cas, 3 décès).

RHODÉSIE DU SUD: *variole* — du 3 au 9 décembre, 1 cas.

TUNISIE: du 4 au 10 janvier, *typhus exanthématique* — 1 cas à Tunis; *variole* — 1 cas à Tunis.

UNION DE L'AFRIQUE DU SUD: du 27 décembre au 9 janvier, *peste* — néant; *typhus exanthématique* — 5 districts de l'intérieur accusent de nouveaux cas; *variole* — néant.

Amérique. — CANADA: *variole* — du 6 au 12 décembre, 9 cas dans les provinces, dont 1 dans l'Ontario et 8 dans le Saskatchewan.

Du 13 au 19 décembre, 19 cas dans les provinces, dont 10 dans le Saskatchewan et 9 dans l'Alberta.

EQUATEUR: du 1^{er} au 30 septembre, *variole* — 1 cas à Cuenca (1^{er}-31 août, Equateur, 7 cas); *varioloïde* — 20 cas, ainsi répartis: Quito, 10 cas; Ambato, 3 cas; Riobamba, 7 cas (1^{er}-31 août, Equateur, 44 cas).

ÉTATS-UNIS: *variole* — dans 47 États et le district de Columbia:

Semaines	Cas
3-9 janvier	483
27 décembre-2 janvier	339
20-26 décembre	326
13-19 „	312

HONDURAS: *variole* — le 17 janvier, plusieurs cas étaient signalés dans le Territoire de l'Honduras.

Asie. — CEYLAN: *peste* — du 10 au 16 janvier, 1 cas, 1 décès à Colombo (3-9 janvier, 4 cas mortels).

Renseignements complémentaires sur un cas de *choléra* survenu à Trincomalie (voir paragraphe I du communiqué n° 162):

La victime est un sujet de race Tamil, travaillant au port de Colombo. Il quitta l'un des entrepôts le 20 novembre et décéda à l'hôpital le 25. Ce cas a été bactériologiquement confirmé.

Variole — du 13 au 19 décembre, 3 cas, 1 décès à Mullaitivu.

Renseignements complémentaires sur des cas de *variole* survenus à Trincomalie (voir paragraphe III des communiqués n° 162 et 163):

Cinq cas et 2 décès ont été déclarés. Le premier cas survint chez un vieillard tombé malade 5 jours après son arrivée du Sud de l'Inde; il mourut 3 jours après. Les 4 cas qui suivirent se produisirent,

wara (Central Provinces), Chanda (Berar), Moradabad (United Provinces), Sialkot, Jhelum, Jhang (Punjab).

II. — PROGRESS OF EPIDEMICS (Article 4).

Africa. — FRENCH WEST AFRICA: December 21st to 31st, *plague, yellow fever and smallpox* — nil (December 11th to 20th, *plague* — 1 case, 1 death at Thiès).

ALGERIA: *typhus* — January 3rd to 9th, 1 case at Setif (department of Constantine), 1 case at Geryville (Southern military territories) between January 4th and 10th (December 27th to January 2nd, 3 cases in the department of Constantine).

EGYPT: *plague* — January 10th to 16th, nil (January 3rd to 9th, 2 cases, 2 deaths in the province of Miniya; 1 case, 1 death in the province of Qena; 5 cases, 5 deaths in the province of Minufiya, making a total of 8 cases, 8 deaths in the provinces of Egypt).

Typhus — Provinces: December 27th to January 2nd, 11 cases, 2 deaths (December 20th to 26th, 8 cases, 7 of which occurred in the province of Beheira and 1 in the province of Gharbiya).

MOROCCO: *typhus* — January 3rd to 9th, 3 native cases among the Aounat tribe, civil district of the Dukkala.

NYASSALAND: *smallpox* — December 1st to 7th, 91 cases, 1 death (November 24th to 30th, 222 cases, 3 deaths).

SOUTHERN RHODESIA: *smallpox* — December 3rd to 9th, 1 case.

TUNIS: January 4th to 10th, *typhus* — 1 case at Tunis; *smallpox* — 1 case at Tunis.

UNION OF SOUTH AFRICA: December 27th to January 9th, *plague* — nil; *typhus* — new cases are reported in 5 inland districts; *smallpox* — nil.

America. — CANADA: *smallpox* — December 6th to 12th, 9 cases in the provinces, 1 of which occurred in Ontario and 8 in Saskatchewan.

December 13th to 19th, 19 cases in the provinces, 10 of which occurred in Saskatchewan and 9 in Alberta.

ECUADOR: September 1st to 30th, *smallpox* — 1 case at Cuenca (August 1st to 31st, Ecuador, 7 cases); *varioloïde* — 20 cases, distributed as follows: Quito, 10 cases; Ambato, 3 cases; Riobamba, 7 cases (August 1st to 31st, Ecuador, 44 cases).

UNITED STATES: *smallpox* — in 47 States and the District of Columbia:

Weeks	Cases
January 3rd-9th	483
Dec. 27th-Jan. 2nd	339
December 20th-26th	326
„ 13th-19th	312

HONDURAS: *smallpox* — on January 17th several cases were reported in the Territory of Honduras.

Asia. — CEYLON: *plague* — January 10th to 16th, 1 case, 1 death at Colombo (January 3rd to 9th, 4 fatal cases).

Supplementary information on a case of *cholera* which occurred at Trincomali (see Communiqué No. 162, paragraph I):

The victim was a subject of Tamil race, working in the port of Colombo. He left one of the warehouses on November 20th and died in hospital on the 25th. This case was bacteriologically confirmed.

Smallpox — from December 13th to 19th, 3 cases, 1 death, at Mullaitivu.

Supplementary information on the cases of *smallpox* which occurred at Trincomali (see Communiqués Nos. 162 and 163, paragraph III): 5 cases with 2 deaths were notified. The first case was an old man who fell ill five days after his arrival from Southern India; he died three days later. The four cases which followed occurred 9,

respectivement, 9, 11, 14 et 15 jours après le premier cas, mais peut-être sans relation apparente. Le premier et le deuxième cas de cette seconde série se produisirent chez la fille du premier cas et un blanchisseur de la famille. Le troisième cas utilisait les services de ce blanchisseur et tomba malade 3 jours seulement après lui. Le quatrième cas survint chez un ouvrier qui travaillait dans le territoire infecté.

CHINE: *varirole* — du 3 au 9 janvier, 4 cas à Canton (27 décembre-2 janvier, 5 cas). Du 10 au 16 janvier, 37 cas, 14 décès à Amoy (3-9 janvier, 43 cas, 18 décès); 43 cas, 11 décès à Chang-Hai (3-9 janvier, 41 cas, 14 décès).

FORMOSE: Renseignements complémentaires sur un cas de *choléra* survenu à Keelung (voir paragraphe I du communiqué n° 158):

Ce cas (mortel) s'est produit le 28 octobre à bord d'un bateau de pêche *Daikoku Maru 28* près la côte nord de l'île Luçon (Philippines). Le bateau quitta Keelung le 3 octobre. Le cas a été bactériologiquement confirmé. Deux porteurs de germes ont été dépistés le 5 novembre parmi l'équipage (10 hommes).

HONG-KONG: *varirole* — du 10 au 16 janvier, 1 cas, 1 décès (3-9 janvier, 1 cas).

INDE BRITANNIQUE: Ports:

			Cas	Décès
Karatchi	<i>varirole</i>	3-9 janvier	0	0
		27 déc.-2 janv.	0	0
		20-26 décembre	1	0
Bombay	<i>choléra</i>	3-9 janvier	0	0
		27 déc.-2 janv.	1	1
		20-26 décembre	1	1
Tuticorin	<i>varirole</i>	3-9 janvier	1	1
		27 déc.-2 janv.	0	0
		20-26 décembre	2	0
Madras	<i>varirole</i>	3-9 janvier	1	0
		27 déc.-2 janv.	3	1
		20-26 décembre	2	1
Vizagapatam	<i>varirole</i>	3-9 janvier	2	0
Calcutta	<i>choléra</i>	3-9 janvier	18	6
		27 déc.-2 janv.	10	5
		20-26 décembre	19	8
	<i>varirole</i>	3-9 janvier	5	1
		27 déc.-2 janv.	0	0
Rangoun	<i>peste</i>	20-26 décembre	1	1
		3-9 janvier	0	0
		27 déc.-2 janv.	0	0
	<i>choléra</i>	20-26 décembre	1	1
		3-9 janvier	0	0
<i>varirole</i>	27 déc.-2 janv.	1	1	
	3-9 janvier	13	7	
	27 déc.-2 janv.	18	2	
	20-26 décembre	4	0	

Provinces: du 3 au 9 janvier, districts où est signalée une extension de: *peste* — Dharwar (Bombay), Darbhanga (Bihar), Salem (Madras), Tharrawaddy (Birmanie), Nagpur, Chindwara, Betul, Hoshangabad (Provinces Centrales), Amraoti, Wardha (Berar), Moradabad, Fyzabad (Provinces Unies); *choléra* — Sholapur (Bombay), Birbhum, Midnapur, 24 Parganas, Jessore, Tippera (Bengale), Sylhet, Kamrup (Assam), Godavari East, Tanjore, South Arcot (Madras), Akola (Berar); *varirole* — Sholapur (Bombay), Tinnevely (Madras), Wardha (Berar).

			Cas	Décès
Assam	<i>choléra</i>	3-9 janvier	101	56
		27 déc.-2 janv.	189	106
		20-26 décembre	208	121
	<i>varirole</i>	3-9 janvier	0	0
		27 déc.-2 janv.	0	0
Présidence de Bombay	<i>peste</i>	20-26 décembre	2	0
		3-9 janvier	286	179
		27 déc.-2 janv.	359	209
	<i>choléra</i>	20-26 décembre	258	153
		3-9 janvier	84	47
		27 déc.-2 janv.	73	46
	<i>varirole</i>	20-26 décembre	76	47
		3-9 janvier	153	13
		27 déc.-2 janv.	69	3
		20-26 décembre	44	7

11, 14 and 15 days respectively after the first case, but without any apparent connection. The first and second cases of this second series were the daughter of the first case and a laundryman of the family. The third case employed this laundryman, and fell ill only 3 days after he did. The fourth case was a workman who was working in the infected area.

CHINA: *smallpox* — January 3rd to 9th, 4 cases at Canton (December 27th to January 2nd, 5 cases). January 10th to 16th, 37 cases, 14 deaths at Amoy (January 3rd to 9th, 43 cases, 18 deaths); 43 cases, 11 deaths at Shanghai (January 3rd to 9th, 41 cases, 11 deaths).

FORMOSA: Supplementary information on a case of *cholera* which occurred at Keelung (see Communiqué No. 158, paragraph 1):

This case (fatal) occurred on October 28th on board a fishing vessel *Daikoku Maru 28* near the northern coast of Luçon Island (Philippines). The vessel left Keelung on October 3rd. The case was bacteriologically confirmed. Two germ carriers were traced amongst the crew (10 men) on November 5th.

HONG-KONG: *smallpox* — January 10th to 16th, 1 case, 1 death (January 3rd to 9th, 1 case).

BRITISH INDIA: Ports:

			Cases	Deaths
Karachi	<i>smallpox</i>	January 3rd-9th	0	0
		Dec. 27th-Jan. 2nd	0	0
		December 20th-26th	1	0
Bombay	<i>cholera</i>	January 3rd-9th	0	0
		Dec. 27th-Jan. 2nd	1	1
		<i>smallpox</i>	January 3rd-9th	1
Tuticorin	<i>smallpox</i>	January 3rd-9th	0	0
		Dec. 27th-Jan. 2nd	0	0
		December 20th-26th	2	0
Madras	<i>smallpox</i>	January 3rd-9th	1	0
		Dec. 27th-Jan. 2nd	3	1
		December 20th-26th	2	1
Vizagapatam	<i>smallpox</i>	January 3rd-9th	2	0
Calcutta	<i>cholera</i>	January 3rd-9th	18	6
		Dec. 27th-Jan. 2nd	10	5
		December 20th-26th	19	8
	<i>smallpox</i>	January 3rd-9th	5	1
		Dec. 27th-Jan. 2nd	0	0
Rangoon	<i>plague</i>	December 20th-26th	1	1
		January 3rd-9th	0	0
		Dec. 27th-Jan. 2nd	0	0
	<i>cholera</i>	December 20th-26th	1	1
		January 3rd-9th	0	0
<i>smallpox</i>	Dec. 27th-Jan. 2nd	1	1	
	January 3rd-9th	13	7	
	Dec. 27th-Jan. 2nd	18	2	
	December 20th-26th	4	0	

Provinces: January 3rd to 9th, districts where an extension is reported: *plague* — Dharwar (Bombay), Darbhanga (Bihar), Salem (Madras), Tharrawaddy (Burma), Nagpur, Chindwara, Betul, Hoshangabad (Central Provinces), Amraoti, Wardha (Berar), Moradabad, Fyzabad (United Provinces); *cholera* — Sholapur (Bombay), Birbhum, Midnapur, 24 Parganas, Jessore, Tippera (Bengal), Sylhet, Kamrup (Assam), Godavari East, Tanjore, South Arcot (Madras), Akola (Berar); *smallpox* — Sholapur (Bombay), Tinnevely (Madras), Wardha (Berar).

			Cases	Deaths
Assam	<i>cholera</i>	January 3rd-9th	101	56
		Dec. 27th-Jan. 2nd	189	106
		December 20th-26th	208	121
	<i>smallpox</i>	January 3rd-9th	0	0
		Dec. 27th-Jan. 2nd	0	0
Bombay Presidency	<i>plague</i>	December 20th-26th	2	0
		January 3rd-9th	286	179
		Dec. 27th-Jan. 2nd	359	209
	<i>cholera</i>	December 20th-26th	258	153
		January 3rd-9th	84	47
		Dec. 27th-Jan. 2nd	73	46
	<i>smallpox</i>	December 20th-26th	76	47
		January 3rd-9th	153	13
		Dec. 27th-Jan. 2nd	69	3
		December 20th-26th	44	7

		Cas		Décès	
Birmanie	<i>peste</i>	3-9 janvier	70	69	
		27 déc.-2 janv.	68	2	
		20-26 décembre	79	63	
	<i>choléra</i>	3-9 janvier	3	1	
		27 déc.-2 janv.	145	14	
		20-26 décembre	14	14	
	<i>variolo</i>	3-9 janvier	27	10	
		27 déc.-2 janv.	39	1	
		20-26 décembre	6	0	
Provinces Centrales et Berar	<i>peste</i>	3-9 janvier	1.079	153	
		27 déc.-2 janv.	156	31	
		20-26 décembre	507	68	
	<i>choléra</i>	3-9 janvier	15	7	
		27 déc.-2 janv.	16	6	
		20-26 décembre	2	0	
	<i>variolo</i>	3-9 janvier	58	11	
		27 déc.-2 janv.	0	0	
		20-26 décembre	9	2	
Présidence de Madras	<i>peste</i>	3-9 janvier	17	9	
		27 déc.-2 janv.	4	6	
		20-26 décembre	6	3	
	<i>choléra</i>	3-9 janvier	226	109	
		27 déc.-2 janv.	45	12	
		20-26 décembre	112	52	
	<i>variolo</i>	3-9 janvier	18	2	
		27 déc.-2 janv.	8	0	
		20-26 décembre	28	8	
Province Frontière Nord-Ouest	<i>variolo</i>	3-9 janvier	3	3	
		27 déc.-2 janv.	0	0	
		20-26 décembre	9	12	
Pendjab	<i>peste</i>	27 déc.-2 janv.	15	9	
		20-26 décembre	1	1	
		13-19 "	13	3	
	<i>variolo</i>	27 déc.-2 janv.	77	23	
		20-26 décembre	1	0	
		13-19 "	35	6	

INDE FRANÇAISE: *variolo* — du 27 décembre au 2 janvier, 4 cas, 2 décès dans le Territoire de Karikal; 1 cas, 1 décès dans le Territoire de Pondichéry (20-26 décembre, 7 cas, 7 décès).

INDOCHINE: Port: Saïgon-Cholon, du 10 au 16 janvier, 23 cas, 18 décès (3-9 janvier, 8 cas, 7 décès).

Provinces	1 ^{er} -10 janv.		21-31 déc.	
	Cas	Décès	Cas	Décès
<i>Peste</i>				
Annam	3	2	6	4
Cambodge	2	0	0	0
Cochinchine	0	0	1	0
<i>Choléra</i>				
Cambodge	1	1	1	1
Cochinchine	2	2	3	0
<i>Variolo</i>				
Annam	21	9	0	0
Cambodge	5	0	19	4
Cochinchine	57	18	23	18
Laos	6	2	270	33
Tonkin	0	0	12	0

IRAQ: Port: Bagdad, du 10 au 16 janvier, *peste* — 2 cas (3-9 janvier, 1 cas bubonique); *variolo* — 5 cas, 9 décès (3-9 janvier, 4 cas, 3 décès).

Choléra — Récapitulation: du 28 juillet, début de l'épidémie, au 17 décembre, le total général des cas et décès de choléra est de: 2.463 cas, 1.549 décès.

Provinces: *variolo* — du 10 au 16 janvier, 2 cas, 2 décès à Khadimain, dans le *liwa* de Bagdad.

SIAM: *peste* — le cas signalé à Bangkok le 10 janvier (voir paragraphe I du communiqué n° 166) est décédé.

		Cases		Deaths	
Burma	<i>plague</i>	January 3rd-9th	70	69	
		Dec. 27th-Jan. 2nd	68	2	
		December 20th-26th	79	63	
	<i>cholera</i>	January 3rd-9th	3	1	
		Dec. 27th-Jan. 2nd	145	14	
		December 20th-26th	14	14	
	<i>smallpox</i>	January 3rd-9th	27	10	
		Dec. 27th-Jan. 2nd	39	1	
		December 20th-26th	6	0	
Central Provinces and Berar	<i>plague</i>	January 3rd-9th	1,079	153	
		Dec. 27th-Jan. 2nd	156	31	
		December 20th-26th	507	68	
	<i>cholera</i>	January 3rd-9th	15	7	
		Dec. 27th-Jan. 2nd	16	6	
		December 20th-26th	2	0	
	<i>smallpox</i>	January 3rd-9th	58	11	
		Dec. 27th-Jan. 2nd	0	0	
		December 20th-26th	9	2	
Madras Presi- dency	<i>plague</i>	January 3rd-9th	17	9	
		Dec. 27th-Jan. 2nd	4	6	
		December 20th-26th	6	3	
	<i>cholera</i>	January 3rd-9th	226	109	
		Dec. 27th-Jan. 2nd	45	12	
		December 20th-26th	112	52	
	<i>smallpox</i>	January 3rd-9th	18	2	
		Dec. 27th-Jan. 2nd	8	0	
		December 20th-26th	28	8	
North-West Frontier Prov.	<i>smallpox</i>	January 3rd-9th	3	3	
		Dec. 27th-Jan. 2nd	0	0	
		December 20th-26th	9	12	
Punjab	<i>plague</i>	Dec. 27th-Jan. 2nd	15	9	
		December 20th-26th	1	1	
		" 13th-19th	13	3	
	<i>smallpox</i>	Dec. 27th-Jan. 2nd	77	23	
		December 20th-26th	1	0	
		" 13th-19th	35	6	

FRENCH INDIA: *smallpox* — December 27th to January 2nd, 4 cases, 2 deaths in the Territory of Karikal; 1 case, 1 death in the Territory of Pondicherry (December 20th to 26th, 7 cases, 7 deaths).

INDO-CHINA: Port: Saïgon-Cholon, January 10th to 16th, 23 cases, 18 deaths (January 3rd to 9th, 8 cases, 7 deaths).

Provinces	Jan. 1st-10th		Dec. 21st-31st	
	Cases	Deaths	Cases	Deaths
<i>Plague</i>				
Annam	3	2	6	4
Cambodia	2	0	0	0
Cochin-China	0	0	1	0
<i>Cholera</i>				
Cambodia	1	1	1	1
Cochin-China	2	2	3	0
<i>Smallpox</i>				
Annam	21	9	0	0
Cambodia	5	0	19	4
Cochin-China	57	18	23	18
Laos	6	2	270	33
Tonkin	0	0	12	0

IRAQ: Port: Bagdad, January 10th to 16th, *plague* — 2 cases (January 3rd to 9th, 1 bubonic case); *smallpox* — 5 cases, 9 deaths (January 3rd to 9th, 4 cases, 3 deaths).

Cholera — Recapitulation: from July 28th, beginning of the epidemic, up to December 17th, the grand total of cases and deaths due to cholera is: 2,463 cases, 1,549 deaths.

Provinces: *smallpox* — January 10th to 16th, 2 cases, 2 deaths at Khadimain, in the province of Bagdad.

SIAM: *plague* — the case reported at Bangkok on January 10th (see paragraph I of Communiqué No. 166) died.

Europe. — ESPAGNE: *typhus exanthématique* — *correction*: les 19 cas signalés pendant la semaine finissant le 19 décembre dans la province de Las Palmas, sont des cas de *rougeole*.

Du 27 décembre au 2 janvier, *variole* — 1 cas à Jerez de la Frontera; *varioloïde* — 17 cas, ainsi répartis par provinces: Madrid, 4 cas; Tolède, 2 cas; Salamanque, 2 cas; Badajoz, 9 cas.

GRANDE-BRETAGNE: Angleterre et Pays de Galles: *variole* — du 3 au 9 janvier, 68 cas, dont 40 dans le comté de Londres. Aucun cas dans les districts sanitaires des ports (27 décembre-2 janvier, 57 cas, dont 28 dans le comté de Londres).

FRANCE: *variole* ou *varioloïde* — du 1^{er} au 10 décembre, 1 cas à Paris.

LITHUANIE: *typhus exanthématique* — du 4 au 10 janvier, 3 cas, 1 décès dans le district de Trakai (28 décembre-3 janvier, Lithuanie, 6 cas, 1 décès).

POLOGNE: *typhus exanthématique* — du 3 au 9 janvier, 49 cas, 1 décès (27 décembre-2 janvier, 46 cas, 3 décès).

ROUMANIE: *typhus exanthématique* — du 8 au 15 décembre, 29 cas, 2 décès (1^{er}-7 décembre, 13 cas, 2 décès).

Océanie. — INDES ORIENTALES NÉERLANDAISES: Provinces: Java, *peste* —

Semaines	Décès
13-19 décembre	179
6-12 »	212
29 novembre-5 décembre	167
22-28 novembre	171

PHILIPPINES (ILES): *choléra* — aucun cas ni décès du 10 au 16 janvier (3-9 janvier, 5 cas, 3 décès dans la province de Capiz).

IV. — PESTE DES RONGEURS.

Asie. — CEYLON: du 10 au 16 janvier, 1 rat pesteux à Colombo (3-9 janvier, 1 rat pesteux).

INDE BRITANNIQUE: Bombay, du 3 au 9 janvier, 9 rats pesteux (27 décembre-2 janvier, 9 rats pesteux).

IRAQ: Dératisation à Bagdad et à Bassora, au cours du mois de novembre 1931:

Bagdad: nombre de rats examinés: 243 dont 67 trouvés morts; 3 ont été reconnus pesteux. Pucés dénombrées: 53.

Bassora: nombre de rats capturés: 52; aucun reconnu pesteux. Pucés dénombrées: 50.

V. — INFORMATIONS DIVERSES.

Asie. — PALESTINE: du 10 au 16 janvier, 1 cas importé de *typhus exanthématique* a été signalé à Haïfa.

Europe. — SPAIN: *typhus* — *rectification*: the 19 cases reported during the week ended December 19th in the province of Las Palmas are cases of *measles*.

December 27th to January 2nd, *smallpox* — 1 case at Jerez de la Frontera; *varioloïd* — 17 cases, distributed by provinces as follows: Madrid, 4 cases; Toledo, 2 cases; Salamanca, 2 cases; Badajoz, 9 cases.

GREAT BRITAIN: England and Wales: *smallpox* — January 3rd to 9th, 68 cases, 40 of which occurred in the County of London. No cases in the port sanitary districts (December 27th to January 2nd, 57 cases, 28 of which occurred in the County of London).

FRANCE: *smallpox* or *varioloïd* — December 1st to 10th, 1 case at Paris.

LITHUANIA: *typhus* — January 4th to 10th, 3 cases, 1 death in the district of Trakai (December 28th to January 3rd, Lithuania, 6 cases, 1 death).

POLAND: *typhus* — January 3rd to 9th, 49 cases, 1 death (December 27th to January 2nd, 46 cases, 3 deaths).

ROUMANIA: *typhus* — December 8th to 15th, 29 cases, 2 deaths (December 1st to 7th, 13 cases, 2 deaths).

Océania. — NETHERLANDS EAST INDIES: Provinces: Java, *plague* —

Weeks	Deaths
December 13th-19th	179
„ 6th-12th	212
Nov. 29th-Dec. 5th	167
November 22nd-28th	171

PHILIPPINE ISLANDS: *cholera* — no case nor death reported between January 10th and 16th (January 3rd to 9th, 5 cases, 3 deaths in the province of Capiz).

IV. — RODENT PLAGUE.

Asia. — CEYLON: January 10th to 16th, 1 plague-infected rat at Colombo (January 3rd to 9th, 1 plague-infected rat).

BRITISH INDIA: Bombay, January 3rd to 9th, 9 plague-infected rats (December 27th to January 2nd, 9 plague-infected rats).

IRAQ: Deratisation at Bagdad and at Basrah during the month of November 1931:

Bagdad: number of rats examined: 243, 67 of which were found dead; 3 proved to be plague-infected. Fleas counted: 53.

Basrah: number of rats caught: 52; none of them proved to be plague-infected. Fleas counted: 50.

V. — MISCELLANEOUS INFORMATION.

Asia. — PALESTINE: January 10th to 16th, 1 imported case of *typhus* was reported at Haïfa.

VI. — PORTS: DATE DU DERNIER CAS NOTIFIÉ AU COURS DU MOIS ÉCOULÉ.

VI. — PORTS: DATE OF THE LAST CASE NOTIFIED DURING THE LAST MONTH.

(21 décembre 1931-20 janvier 1932) — (December 21st, 1931, to January 20th, 1932.)

<i>Peste Plague</i>	<i>Choléra Cholera</i>	<i>Fièvre jaune Yellow Fever</i>	<i>Typhus exanth. Typhus</i>	<i>Variole Smallpox</i>
Afrique Alexandrie 18.I. *Tamatave 26.XII.	Afrique	Afrique	Afrique Alexandrie 2.I. Maison-Carrée 21.XII. Tunis 10.I.	Afrique Casablanca 31.XII. Kénitra 31.XII. Rabat 31.XII. Tunis 10.I.
Amérique	Amérique	Amérique	Amérique	Amérique
Asie Bagdad 16.I. Bangkok 10.I. Colombo 16.I. Rangoun 26.XII.	Asie Bangkok 12.I. Bombay 31.XII. *Calcutta 9.I. Rangoun 2.I. Saïgon-Cholon 2.I.	Asie	Asie	Asie Amoy 16.I. Bagdad 16.I. Bassora 9.I. Bombay 9.I. Calcutta 9.I. Canton 9.I. Chang-Hai 16.I. Hong-Kong 16.I. Karatchi 26.XII. Madras 9.I. Margil (Irak) 26.XII. Pondichéry 9.I. Rangoun 9.I. Saïgon-Cholon 16.I. Tuticorin 26.XII. Vizagapatam 9.I.
Europe	Europe	Europe	Europe	Europe
Océanie Sourabaya (Java) 16.I.	Océanie Iles Philippines: Banga (Mindanao) 2.I.	Océanie	Océanie	Océanie
*Déclaré indemne depuis le 30 décembre 1931 (voir § I du communiqué n° 165). — Declared free since December 30th, 1931 (see § I of Communiqué No 165)	* Forme épidémique depuis le 27 janvier 1931 (voir § I du communiqué n° 117). — Epidemic form since January 27th, 1931 (see § I of Communiqué No. 117).			

Paris, le 20 janvier 1932.

Le Directeur de l'Office international
d'Hygiène publique :

(Signé) : Dr Georges ARR.